

Egypt's Private Sector Loans Jump Despite Record Interest Rates

Private sector loans in Egypt jumped by 26.7 percent during the first ten months of this year, an increase of EGP 547.6 billion.

According to data from the Central Bank of Egypt, financing for the private business sector rose to EGP 2.6 trillion by the end of October, compared to EGP 2.04 trillion by the end of 2023. Thus, loans granted to the private sector accounted for 20.5 percent of the total Egyptian credit granted to customers by the end of last October.

The Central Bank of Egypt's Monetary Policy Committee raised key interest rates by 800 basis points during the first quarter of 2024, to settle at 27.25 percent for deposits and 28.25 percent for lending, with the aim of curbing rising inflation.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](https://www.al-arabiya.net)



قفزة في قروض القطاع الخاص بهصر رغم الفائدة القياسية

قفزت قروض القطاع الخاص في مصر بنحو 26.7 في المئة خلال العشرة أشهر الأولى من العام الحالي، بزيادة تبلغ 547.6 مليار جنيه.

ووفقاً لبيانات البنك المركزي المصري ارتفع تمويل قطاع الأعمال الخاص إلى 2.6 تريليون جنيه بنهاية أكتوبر الماضي، مقابل 2.04 تريليون جنيه بنهاية 2023. وبذلك تستحوذ القروض الممنوحة للقطاع الخاص على 20.5 في المئة من إجمالي الائتمان المصري الممنوح للعملاء بنهاية أكتوبر الماضي.

وكانت رفعت لجنة السياسة النقدية بالبنك المركزي المصري أسعار العائد الأساسية بمقدار 800 نقطة أساس خلال الربع الأول من 2024، لتستقر عند 27.25 في المئة للإيداع و28.25 في المئة للإقراض، وذلك بهدف كبح جماح التضخم المتصاعد.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](https://www.al-arabiya.net)

OPEC: Renewing the Mandate of Haitham Al-Ghais as Secretary-General of the Organization for a Second Term

The Organization of the Petroleum Exporting Countries (OPEC) renewed the mandate of Secretary-General Haitham Al-Ghais for another 3 years at a virtual meeting held by the organization.

Al-Ghais took office in early August 2022 from Nigerian Mohamed Barkindo. The group will hold its next regular meeting on May 28. The renewal of Al-Ghais's mandate came at the 89th ordinary meeting of the Organization of the Petroleum Exporting Countries (OPEC) conference, which also reviewed the report of the Secretary-General, the report of the Board of the Economic Committee, as well as a number of internal affairs.

The conference also appointed Ademola Adimi Biró, Governor of Nigeria for OPEC, as Chairman of the Board of Governors for 2025, and Adib Al-Amma, Governor of Saudi Arabia to the Organization, as Alternate Chairman for the same period.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](https://www.al-sharq-al-awsat.com)



أوبك: تجديد تفويض هيثم الغيس أميناً عاماً للمنظمة لولاية ثانية

جددت منظمة الدول المصدرة للنفط (أوبك) ولاية الأمين العام، هيثم الغيس، لمدة 3 سنوات أخرى في اجتماع افتراضي عقدته المنظمة.

وتولى الغيس منصبه في أوائل أغسطس (آب) 2022 خلفاً للنيجيري محمد باركيندو. وستعقد المجموعة اجتماعها العادي المقبل في 28 مايو (أيار). وجاء تجديد تفويض الغيس في الاجتماع العادي الـ89 لمؤتمر منظمة البلدان المصدرة للنفط (أوبك)، الذي استعرض أيضاً تقرير الأمين العام، وتقرير مجلس اللجنة الاقتصادية، وكذلك عدداً من الشؤون الداخلية.

كما عين المؤتمر أديمولا أديمي بيرو محافظ نيجيريا لمنظمة "أوبك"، رئيساً لمجلس المحافظين لعام 2025، وأديب الأمم الأعمى محافظ السعودية لدى المنظمة رئيساً مناوباً للفترة نفسها.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](https://www.al-sharq-al-awsat.com)

World Bank: Droughts Affect About 70 Million People Annually

A report by the World Bank shows that droughts in light of climate change are becoming more frequent, intense, and widespread, affecting about 70 million people on average every year, putting economies, livelihoods, and lives at risk.

Saroj Kumar Jha, World Bank Group Global Director of the Water Practice explained that drought directly impacts water resources and causes a shortage of human capital, leading to long-term economic and social repercussions.

Drought in some regions has increased by up to 230 percent in the past 50 years, as the impact of climate change is exacerbating this phenomenon, and by 2050 drought is expected to have a significant impact on half of the world's population.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](https://www.al-sharq-al-awsat.com)



البنك الدولي: موجات الجفاف تؤثر على نحو 70 مليون شخص سنوياً

أظهر تقرير صادر عن "البنك الدولي"، أنّ موجات الجفاف في ظلّ تغيّر المناخ، أصبحت أكثر تواتراً وشدة وانتشاراً، وتؤثر كل عام على نحو 70 مليون شخص في المتوسط، مما يعرض الاقتصادات وسبل العيش والحياة للخطر.

وأوضح المدير العالمي لقطاع الممارسات العالمية للمياه بمجموعة البنك الدولي ساروج كومار جاه أنّ الجفاف لا يقتصر على تأثيره المباشر على الموارد المائية، بل يسبب أيضاً نقصاً في رأس المال البشري، ويؤدي إلى تداعيات اقتصادية واجتماعية طويلة الأمد.

وزاد الجفاف في بعض المناطق بنسبة تصل إلى 230 في المئة في السنوات الخمسين الماضية، حيث بات تأثير تغيّر المناخ يعزز من تفاقم هذه الظاهرة، ويتوقّع أن يكون للجفاف بحلول عام 2050، تأثير كبير على نصف سكان العالم.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](https://www.al-sharq-al-awsat.com)

World Bank: Lebanon's GDP Growth Drops by 6.6 Percent

The World Bank's Lebanon Economic Monitor predicted that real GDP growth in Lebanon will decline by about 6.6 percent in 2024 as a result of the conflict in the country, bringing the cumulative decline in GDP since 2019 to more than 38 percent by the end of the year.

The report, titled "Exacerbating Burdens on a Country in Crisis," showed that economic activity in Lebanon will contract by 5.7 percent in 2024, equivalent to an estimated loss of about \$4.2 billion in consumption and net exports. GDP was expected to grow by 0.9 percent if the conflict ended.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



البنك الدولي: انخفاض نمو الناتج المحلي الإجمالي في لبنان 6.6 في المئة

توقع تقرير المرصد الاقتصادي للبنان الصادر عن "البنك الدولي" أن ينخفض نمو الناتج المحلي الإجمالي الحقيقي في لبنان بحوالي 6.6 في المئة عام 2024 نتيجة للصراع الذي شهدته البلاد، مما يرفع الانخفاض التراكمي في الناتج المحلي الإجمالي منذ عام 2019 إلى أكثر من 38 في المئة بحلول نهاية العام.

وبيّن التقرير، الذي حمل عنوان «تفاقم الأعباء على بلد مأزوم»، أنّ النشاط الاقتصادي في لبنان سينكمش بنسبة 5.7 في المئة عام 2024، مما يعادل خسارة تُقدّر بحوالي 4.2 مليار دولار في الاستهلاك وصافي الصادرات. وكانت تشير التوقعات إلى نمو الناتج المحلي الإجمالي بنسبة 0.9 في المئة في حال انتهاء الصراع. [المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

FAO: Funding Scarcity and Conflict Threaten Food Security in the Middle East

The Food and Agriculture Organization of the United Nations (FAO) has estimated that \$500 million a year will be needed for agriculture projects in the region to establish the basic system for sustaining food production in 22 countries in the region.

FAO Assistant Director-General Abdul Hakim Al-Waer pointed out that conflicts and wars in different parts of the world are on food prices. He pointed out that the Russian-Ukrainian war affects shipping in the Black Sea, as well as the war in the Middle East affects navigation in the Red Sea, the Suez Canal, and the Gulf of Aden, which affected the ability of countries to maintain food security.

Al-Waer believes that there are direct negative effects on all countries, especially in the Arab region, in terms of providing the necessary food supplies and increasing insurance prices.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



فاو: شح التمويل والنزاعات يهددان الأمن الغذائي في الشرق الأوسط

قدّرت منظمة الأغذية والزراعة التابعة للأمم المتحدة (فاو) التمويل المطلوب لمشاريع الزراعة في المنطقة بـ500 مليون دولار سنوياً لإرساء المنظومة الأساسية لاستمرار عجلة إنتاج الغذاء في 22 دولة في الإقليم.

ولفت المدير العام المساعد للمنظمة عبد الحكيم الواعر، إلى أنّ النزاعات والحروب التي تشهدها مناطق متفرقة في العالم أجمع على أسعار الغذاء. مبيّنا أنّ الحرب الروسية - الأوكرانية تؤثر على حركة الملاحة في البحر الأسود، وكذلك الحرب في منطقة الشرق الأوسط تؤثر في الحركة الملاحية في البحر الأحمر وفتنة السويس وخليج عدن، مما أثر في قدرة الدول على الحفاظ على الأمن الغذائي.

ويرى الواعر أنّ هناك آثاراً سلبية مباشرة على كل الدول، خصوصاً في المنطقة العربية، وذلك من حيث توفير الإمدادات الغذائية الضرورية وارتفاع أسعار التأمين.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

Oil Prices Rebound Amid Expectations of Increased Demand from China

Oil prices rose in early trade on Wednesday, amid expectations of increased demand in China over the next year after Beijing announced a more accommodative monetary policy to stimulate economic growth.

Brent crude futures rose 38 cents, or 0.53 percent, to \$72.57 a barrel. U.S. West Texas Intermediate crude futures rose 0.55 percent to \$68.97 a barrel.

China announced it would adopt an appropriately accommodative monetary policy in 2025, a move aimed at stimulating the economy through its first monetary easing in 14 years. The data also showed that China's crude oil imports rose in November by more than 14 percent compared to the same period last year, for the first time in seven months.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)



انتعاش أسعار النفط وسط توقعات بزيادة الطلب من الصين

ارتفعت أسعار النفط في التعاملات المبكرة اليوم الأربعاء، وسط توقعات بزيادة الطلب في الصين خلال العام المقبل بعد إعلان بكين عن سياسة نقدية أكثر تيسيراً لتحفيز النمو الاقتصادي.

وزادت العقود الآجلة لخام برنت بمقدار 38 سنتاً أو بنسبة 0.53 في المئة لتصل إلى 72.57 دولاراً للبرميل. وصعدت العقود الآجلة لخام غرب تكساس الوسيط الأميركي بنسبة 0.55 في المئة لتبلغ 68.97 دولاراً للبرميل.

وأعلنت الصين أنها ستتبني سياسة نقدية ميسرة بشكل مناسب خلال عام 2025، في خطوة تهدف لتحفيز الاقتصاد من خلال أول تيسير نقدي منذ 14 عاماً. كما أظهرت البيانات أن واردات الصين من النفط الخام ارتفعت في نوفمبر بنسبة تتجاوز 14 في المئة مقارنة بالفترة نفسها من العام الماضي، وذلك للمرة الأولى منذ سبعة أشهر.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصرف\)](#)

Global Airlines Expect Strong Business Growth In 2025

The International Air Transport Authority (IATA) has predicted more than a trillion dollars in revenue in 2025 and record numbers of passengers despite what its chairman Willie Walsh described as "unacceptable" difficulties in securing new planes.

Airlines around the world have been hampered by problems at Boeing and Europe's Airbus that have delayed deliveries. CEOs insist their companies cannot cut fuel costs while more people travel in the absence of newer, more efficient aircraft.

Despite the problems, IATA expects the industry to generate \$36.6 billion in net profit next year, up from \$31.5 billion in net profit expected in 2024, with a record of 5.2 billion passengers scheduled to travel.

[Source \(Al-Arab Newspaper of London, Edited\)](#)



شركات الطيران العالمية تتوقع نموها قويا في أعوامها عام 2025

توقعت هيئة النقل الجوي العالمية (إياتا) تحقيق إيرادات تتجاوز تريليون دولار في 2025 وأرقام قياسية للركاب على الرغم مما وصفه رئيسها ولي والش بالصعوبات "غير المقبولة" في تأمين طائرات جديدة.

وتعرضت شركات الطيران في جميع أنحاء العالم لعرقلة نموها بسبب مشاكل في بوبنغ الأميركية وإيرباص الأوروبية أدت إلى تأخير تسليم الطائرات. ويؤكد الرؤساء التنفيذيون أن شركاتهم لا تستطيع خفض تكاليف الوقود في حين يسافر المزيد من الناس في غياب طائرات أحدث وأكثر كفاءة.

وعلى الرغم من المشاكل، تتوقع إياتا أن تحقق الصناعة 36.6 مليار دولار من صافي الربح العام المقبل ارتفاعا من 31.5 مليار دولار من صافي الربح المتوقع في عام 2024، مع وجود 5.2 مليار مسافر قياسي من المقرر أن يسافروا.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصرف\)](#)

Fitch: Kuwaiti Banks in 2025... Stability of Asset Quality, Liquidity and Financing

In a report titled Middle Eastern Banks Outlook in 2025, Fitch predicted that the business environment for Kuwaiti banks in 2025 will be largely similar to 2024, with real GDP growth expected to be 3.1 percent in 2025 and real non-oil GDP growth of 2.4 percent, with asset quality, liquidity and financing in Kuwaiti banks stabilizing in 2025.

Fitch expects credit growth in the banking sector to rise to 5-6 percent in 2025 and loan quality to remain stable, with lower phase III loan ratios and phase II loan ratios moderate. Restructuring and write-offs will continue to support asset quality, but banks will remain exposed to event risk due to high concentrations on single debtors and certain sectors, especially real estate and construction.

[Source \(Al-Rai Kuwaiti Newspaper, Edited\)](#)

فيتش: البنوك الكويتية في 2025 ... استقرار جودة الأصول والسيولة والتمويل

توقعت وكالة فيتش في تقرير بعنوان النظرة المستقبلية للبنوك الشرق أوسطية في 2025، أن تكون بيئة الأعمال للبنوك الكويتية في عام 2025 على غرار 2024 إلى حد كبير، مع نمو الناتج المحلي الإجمالي الحقيقي المتوقع بنسبة 3.1 في المئة في 2025 ونمو الناتج المحلي الإجمالي غير النفطي الحقيقي 2.4 في المئة، مع استقرار جودة الأصول والسيولة والتمويل في البنوك الكويتية في 2025.

وتوقعت "فيتش" أن يرتفع نمو الائتمان في القطاع المصرفي إلى 5-6 في المئة عام 2025، وأن تظل جودة القروض مستقرة، مع انخفاض نسب قروض المرحلة الثالثة واعتدال نسب قروض المرحلة الثانية. وستواصل عمليات إعادة الهيكلة والشطب دعم جودة الأصول، لكن البنوك ستظل معرضة لمخاطر الأحداث بسبب التركززات العالية على المدين الواحد وبعض القطاعات بعينها، خصوصا العقار والبناء.

[المصدر \(صحيفة الراي الكويتية، بتصرف\)](#)

